
Előterjesztés 
 

A Dévaványa Városi Önkormányzat Képviselő-testületének 2008. február 28-án 
tartandó ülésére a 

 
 „Tájékoztató az önkormányzati fejlesztési elképzelésekről (buszvárók cseréje, 

piac lefedése, iskolaépületek felújítása, a kerékpárút építés folytatása a 
Téglagyárig, sportpálya felújítása, öntözésének megoldása, művelődési ház, 

polgármesteri hivatal építése stb.)” című napirendi ponthoz. 
 
 
 
Tisztelt Képviselő-testület! 
 
 
A tervezett napirend keretében célom a teljesség igénye nélkül bemutatni, hogy az 
Önkormányzatunk ciklusprogramjában megfogalmazott fejlesztési elképzelések 
megvalósítása érdekében eddig milyen intézkedések megtételére került sor, milyen 
eredménnyel, valamint az egyes elképzelések az önkormányzati ciklus későbbi 
időszakában milyen eséllyel válthatók valóra. 
 
A közösségi közlekedés létesítményeinek fejlesztésére részben a központi buszváró és 
infrastrukturális környezete tekintetében kész tervekkel, engedélyekkel rendelkezünk. 
Összesen három pályázati forrás koordinálásával valósítható meg maradéktalanul a 
fejlesztés: 

- a városközpont zárt csapadékvíz-csatorna hálózatának kiépítése, ÖTM 
központosított előirányzat (elnyert), 

- a központi autóbuszváró infrastrukturális környezetének kialakítása DARFT-
LEKI pályázat (elnyert), 

- a központi autóbuszváró épületének megépítése, a hozzá tartozó 
létesítményekkel DAOP pályázat (beadási határidő 2008. 03.10.). 

Az elnyert pályázatok alapján a kivitelezők kiválasztásra kerültek, a szerződések meg 
vannak kötve. A további buszmegállóknál létesítendő buszvárók cseréjére, és ahol 
nincs, újak építésére többféle elképzelés van, de forrásteremtési lehetőség most csak 
saját erőből látszik lehetségesnek, de vizsgáljuk hogyan, miként lehetne kapcsolni 
esetleg a harmadik ezután beadandó pályázathoz. Az új központi buszváró és a többi 
megállónál létesítendő várók elkészítésének határideje a pályázat sikerének függvénye. 
 
A piactéren fedett elárusító helyek létesítésére vonatkozó terv elkészült, de az AVOP 
2006. évvégéig működő kiírásaira nem volt beadható. Ígéret szintjén elhangzott, hogy 
az „Új Magyarország Vidékfejlesztési Terv”-hez igazodó valamelyik pályázati kiírás 
lehetőséget biztosít majd a piacok, vásárok, állatátvevő helyek stb. fejlesztési 
feladataihoz kapcsolódó forrásszerzésre. A tervezetet is véleményeztették már, de 
eddig a kiírás nem jelent meg. Előzetes információ szerint a kiírás várhatóan március-
április hónapban várható. 
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Az iskolaépületek felújítása első beruházása a Vörösmarty út 6. szám alatti központi 
iskolaépülettel kezdődik. A tervek, az engedélyek megvannak, a pályázat elkészült, az 
beadásra és befogadásra került. A pályázat sikerétől függően kell a további lépéseket 
megtenni, figyelemmel a demográfiai adatokra és a településen működő egyházi iskola 
beiskolázási helyzetére is. 
A Vörösmarty úti iskola után az alsós iskolaközpontként működő Körösladányi úti 
épület komplex felújítása következne, majd a Szeghalmi úti iskola. 
 

A kerékpárút-építés folytatása érdekében a III. ütemre (Árpád utcától a Deák Ferenc 
utcáig tartó Sport utcai szakasz) a tervek elkészültek, két alkalommal is beadásra 
került a pályázat a támogatás elnyerésére. A Gazdasági és Közlekedési Minisztériumi 
pályázaton a magas fajlagos költsége miatt, a DAOP-os pályázaton pedig forráshiány 
miatt nem került a támogatottak közé a pályázatunk. Ennek ellenére a munkák egy 
részét a Sport utcai zárt csapadékvíz-csatorna építése keretében ebben az évben el 
tudjuk végeztetni. 
Az újabb – várhatóan csak 2009-ben kiírandó – pályázat segítségével teremthetjük 
meg a teljes megvalósítás forrását. 
Elő kell készítenünk a további szakaszt is egészen a Kisújszállási út végéig, hogy a 
lehetőségektől függően esetleg az újabb pályázatot már az egész szakaszra elkészítsük. 
 

A sportpálya felújítását, öntözésének megoldását a Békés Drén Kft-vel és 
alvállalkozójaként a Körös-Berettyói Vízgazdálkodási Társulattal – az általuk 
készítendő ajánlat elfogadhatóságától függően – az idei év második felében a tavaszi 
labdarugó bajnoki forduló befejezését követően tudjuk elvégezni. 
Ugyanakkor a sportöltöző befejezése – beleértve a tetőtéri pályagondnoki lakás 
kialakítását is – ezévi feladat. A költségvetési forrás biztosított.  
 

A művelődési ház jelenlegi épületeinek tetőfelújítása kivitelezésére ebben az évben sor 
kerülhet. Ha az ott működő művészeti iskola akkreditációja sikeres lesz, akkor még 
középtávon az ottani működés feltételeit biztosítanunk kell. Távlati megoldást 
mindenképpen olyan új épületegyüttesben kell keresni, amit a városházához 
kapcsoltan lenne célszerű megvalósítani. 
 

Az új városháza biztosít majd végleges elhelyezést a polgármesteri hivatali szervezet 
és döntéstől függően más, az állampolgárok ügyeinek intézését végző szervezetek pl. 
agrárkamarai tanácsadó hálózat, állategészségügyi- és élelmiszerhigiéniai 
szakfelügyelet stb. számára is. 
A ciklusprogramban a városháza és a művelődési központ épületegyüttes 
engedélyezési terveinek elkészítése szerepel. A forrásteremtéshez a most ismert 
pályázatok nem nyújtanak lehetőséget. A 2007-2013. közötti EU-tervezési időszak 
későbbi ütemeiben remélhetőleg ezekre a célokra is lehet majd pályázni. 
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A felsorolt fejlesztési elképzeléseken túl természetesen a programban szereplő további 
fejlesztések előkészítése, pályázati forrásszerzése is folyik. Így a belterületi 
csapadékvíz-csatornázás, a 8-10 sz. szennyvízöblözet csatornázása, a bel- és külterületi 
úthálózat fejlesztése, a városközpont revitalizáció, a fürdő – rekreációs központ 
fejlesztés, az iparterület fejlesztés – zöldmezős és barnamezős formái, a megújuló 
energiák felhasználása, az energia racionalizálási program folytatása és más, akár a 
programban foglaltakon túl is reálisnak ígérkező fejlesztés megvalósítása. 
Nagyon lényeges körülmény a fejlesztési programok végrehajtásánál, hogy a saját erő 
biztosításáról kötvénykibocsátással az önkormányzat előre gondoskodott. Ugyanakkor 
arra mindenkor figyelemmel kell lenni, hogy az a forrás sem végtelen, így csak 
jelentős támogatási mérték esetén (50 %, vagy magasabb) célszerű a fejlesztést 
felvállalni, kivéve az olyan eseteket, amikor a fejlesztés következtében további 
visszaforgatható bevétel keletkezik. 
 
 
Tisztelt Képviselő-testület! 
 
Úgy gondolom, hogy önkormányzatunk, s a hivatal részéről a fejlesztési programok 
megvalósítása érdekében minden szükséges és lehetséges teendőt folyamatosan 
megtettünk és megteszünk. A saját pályázatírói kapacitást külső szakcégek 
bevonásával bővítettük annak érdekében, hogy a pályázatok időben, tartalmi és formai 
szempontból egyaránt hibátlanul beadásra kerüljenek. 
A döntések meghozatala terén tapasztalható „furcsaságok” – mint pl. a 
kerékpárútépítés III. ütemére beadott pályázat elbírálása esetén – ugyanakkor 
kételyeket ébresztenek bennünk az elbírálás korrektségét illetően. 
Értékelve a 2007. év elején elfogadott ciklusprogramunk fejlesztési feladatok terén 
történő végrehajtását úgy látom, jó esélye van annak, hogy eredményes munkát 
végezzünk a 2006-2010. éveket felölelő időtartamban. Az időarányosan eddig 
elvégzettek erre alapot adnak. 
 
 
Dévaványa, 2008. február 11. 
 
 
 Pap Tibor 
 polgármester 
 
 


